
بررسی صلاحیت ها در زمان کوتاه 
طاقت فرساست

دبیر ش��ورای نگهبان گفت:  بررسی 
ش��کایات و صلاحیت ه��ا آن هم در 
زمان کوتاه، اقدامی طاقت فرساست که 
البته شورای نگهبان با دقت مشغول 
انجام آن اس��ت تا خدای نکرده حق 
حتی یک نفر هم تضییع نش��ود. به گزارش مهر، آیت الله 
احمد جنتی روز گذشته در جلسه این شورا با ابراز نگرانی 
از وضعیت آلودگی هوای تهران و س��ایر ش��هرهای کشور 
گف��ت: آلودگی هوا عوامل مختلف��ی دارد که باید هر چه 
س��ریع تر مسؤولان مربوط برای رفع آن چاره جویی کنند. 
دبیر شورای نگهبان در ادامه سخنان خود به روند بررسی 
شکایات و صلاحیت ها در شورای نگهبان و هیأت مرکزی 
نظارت بر انتخابات اشاره و تصریح کرد: الان در مقطع بررسی 
صلاحیت ها در شورای نگهبان هستیم و همکاران ما تا اواخر 
شب مشغول رسیدگی به پرونده های ثبت نام کنندگان بر 
اساس مستندات هستند. آیت الله جنتی تاکید کرد: بررسی 
شکایات و صلاحیت ها آن هم در زمان کوتاه، اقدامی بشدت 
طاقت فرساست که البته شورای نگهبان با دقت مشغول انجام 
آن است تا خدای نکرده حق حتی یک نفر نیز تضییع نشود.

تصویب CFT کف و شروع 
خواسته های FATF  است

نماینده رهبر معظم انقلاب در شورای 
عالی امنیت ملی اظهارات اخیر برخی 
 FATF افراد و رسانه ها درباره مسأله
را طرح غلط و ناقص مس��أله دانست 
و گفت: برخی مدام مطرح می کنند 
»چ��را به FATF نمی پیوندیم ت��ا تحریم ها از بین برود؟« 
در حال��ی که ایران اکن��ون در حال اجرای برنامه 41 بندی 
با FATF اس��ت؛ باید مردم بدانند پس از اجرای 39بند از 
این توافق چه تس��هیلاتی برای مبادلات کشور ایجاد شده 
اس��ت؟  به گزارش »وطن امروز«، سعید جلیلی در مراسم 
بزرگداشت س��ی وپنجمین سالگرد تاسیس سپاه حفاظت 
فرودگاه ه��ا به فرمان حضرت امام خمین��ی)ره( افزود: مگر 
می شود تعهدات یک جانبه اجرا شود؟ خود FATF اذعان 
دارد برخی کشور های اروپایی کمتر از نصف تعهدات خود را 
انجام داده اند؛ ما امروز بیش از 95 درصد تعهدات خود را انجام 
داده ایم و نباید بدهکار باشیم. عضو شورای راهبردی روابط 
خارجی افزود: بیانیه مهرماه FATF نشان می دهد تصویب 
CFT کف و شروع خواسته های آن ها است. جلیلی افزود: 
دشمن با حداکثر توان فشار اقتصادی و بانکی را بر ملت ایران 
تحمیل می کند، وزیر خارجه، بانک مرکزی و سپاه یک کشور 
را تحریم می کند و مردم ما را تروریست می خواند، بعد هنوز 
عده ای به دنبال آن هستند تعهدات جدید بپذیریم تا برچسب 
نخوریم! به چه قیمتی؟ وزیر خزانه داری آمریکا رسما اعلام 
کرد با تصویب 2 کنوانسیون توسط ایران، راه های دور زدن 

تحریم را خواهیم بست.

روایت بعیدی نژاد از دروغ پردازی 
اخیر رویترز

سفیر ایران در لندن گفت: اینکه یک رسانه خارجی بدون 
داشتن خبرنگار و اطلاعات دست اول در محل، بتواند ادعای 
دستیابی به آماری از قربانیان حوادث اخیر در ایران داشته 
باش��د محل سؤال اس��ت، بویژه از سوی رویترز که دفترش 
به دلیل همین سیاس��ت جعل خبر چند س��ال پیش در 
ایران بسته شد. به گزارش فارس، حمید بعیدی نژاد درباره 
خبرسازی دروغین جدید رویترز در صفحه توئیترش نوشت: 
»برخی رسانه ها براس��اس سیاستی قدیمی برای باورپذیر 
کردن یک دروغ، آن را خیلی بزرگ می سازند. خبر رویترز 
که کشته شدگان حوادث اخیر را 15۰۰ نفر اعلام و دستور 
صدور خش��ونت ها را به رهبری نظام مستند کرد، از همین 
نمونه است. این در حالی است که تدبیر رهبری همواره مدارا 
با تظاهرکنندگان بوده است«. وی در توئیتی دیگر عنوان کرد: 
»حتی عفو بین الملل که به دنبال بالا بردن آمار غیرتایید شده 
بوده، تعداد کشته ش��دگان را حدود3۰۰ نفر دانسته است. 
چنانکه خبرنگاران رسانه های غربی هم توجه کردند، رویترز 
در خبر جعلی خود به نحو عجیبی به کشته شدن چند صد 
خانم در حوادث اش��اره دارد در حالی که حضور خانم ها در 

تظاهرات پایین بوده است«.

 رزمایش مشترک ایران، روسیه
و چین برگزار می شود

سخنگوی ارشد نیروهای مس��لح گفت: رزمایش دریایی 
سه جانبه ایران، روسیه و چین در جهت تقویت و افزایش 
امنیت تجارت بین المللی در منطقه برگزار می شود. به گزارش 
مهر، سردار ابوالفضل شکارچی دیروز در نشست خبری با 
اصحاب رسانه درباره رزمایش مشترک دریایی ایران، روسیه 
و چین، گفت: در 3 روز آینده این رزمایش بسیار مهم در 
شمال اقیانوس هند و دریای عمان برگزار خواهد شد. وی با 
اشاره به اینکه این رزمایش از اهمیت خاصی برخوردار است، 
افزود: اقیانوس هند و دریای عمان از مناطق کلیدی تجارت 
جهانی محسوب می شوند و کشورهای بسیاری در این مناطق 
تردد می کنند به همین جهت برقراری امنیت در این منطقه 
مهم و حیاتی است. سخنگوی ارشد نیروهای مسلح با بیان 
اینکه جمهوری اسلامی ایران تاکنون ثابت کرده در جهت 
ایجاد امنیت آبراه های بین المللی بویژه در این منطقه کلیدی 
همواره تلاش کرده است، تاکید کرد: البته این رزمایش هم 
در جهت تقویت و افزایش امنیت تجارت بین المللی در این 

منطقه برگزار می شود.

مردم خود را برای انتخابات آماده کنند
ادامه از صفحه اول

روحانی افزود: اگر گله و شکایتی داریم، آن را بیان کنیم 
اما اجازه ندهیم این موضوع مانع حضور مردم پای صندوق 
آرا شود؛ ممکن است فرد مورد نظر ما کاندیدا باشد اما به 
هر دلیلی حضور ندارد، این نباید موجب مأیوس شدن شود، 
می توانیم نفر بعدی را که فکر می کنیم می تواند خوب کار 
کند، انتخاب کنیم. رئیس جمهور اظهار امیدواری کرد ملت 
ایران بار دیگر انتخابات پرشوری را رقم بزند و یک پیروزی 

و موفقیت بزرگ دیگر برای ملت ایران به ارمغان بیاید.

اخبار

سیاسی

گروه سیاس�ی: 2۰ ماه پس از خروج آمریکا از برجام و با گذشت 
نزدیک به یک سال از ادعای اروپایی ها مبنی بر راه اندازی سازوکار 
پشتیبان تجارت با ایران، رئیس کل بانک مرکزی گفت: تا زمانی که از 
ما نفت نخرند و درآمد نفت برای ما نیاید اینستکس فقط حرف است. 
البته پیش از همتی، برخی دیگر از اعضای کابینه روحانی هم نظر 
امروز«،  مشابهی را درباره این سامانه ابراز داشته اند. به گزارش »وطن 
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی روز گذشته در گفت وگو با 
فارس درباره چشم انداز کانال ویژه مالی اروپا- موسوم به اینستکس- 
برای ایران گفت: ما از نظر مقررات و سازماندهی همه چیز را آماده 
کرده ایم. رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: تا زمانی که از ما نفت 
نخرند و درآمد نفت برای ما نیاید آن )اینستکس( فقط حرف است. 
اظهارنظر مهم رئیس بانک مرکزی در حالی است که اردیبهشت ماه 
سال گذشته و پس از خروج آمریکا از برجام، 3 کشور اروپایی آلمان، 
فرانسه و انگلیس در مذاکره با مقامات سیاست خارجی کشورمان 
با 11 وعده جدید تعهد دادند تبعات خروج آمریکا از برجام را برای 
ایران جبران کرده و بویژه در حوزه های فروش نفت و مبادلات بانکی 
و تجاری با تحریم های ضدایرانی آمریکا مقابله کنند. با این حال و با 
وجود اینکه مهلت اروپا برای این موضوع چند هفته و حداکثر 2 ماه 
تعیین شده بود، پس از چند نوبت وقت کشی در نهایت بهمن ماه 
سال گذشته سامانه موسوم به اینستکس رونمایی شد؛ سامانه ای 
که از سوی کارشناسان حداکثر به عنوان یک شرکت ذی حسابی 
و برای مبادله نفت با کالاهای انسان دوستانه چون غذا و دارو تعبیر 
شد.  نکته جالب توجه در این میان اینکه اروپایی ها حتی در این 
حد نیز اینستکس را عملیاتی نکرده و هر بار صرفا با این ادعا که 
این سامانه در حال راه اندازی است وقت کشی کرده اند. البته پس 
از شروع رویکرد جدید جمهوری اسلامی مبنی بر کاهش تعهدات 
هسته ای به صورت گام به گام بویژه دستور شورای عالی امنیت ملی 
برای گازدهی به سانتریفیوژها در تاسیسات هسته ای فردو، تحرکات 
اروپا برای عملیاتی کردن اینستکس بیشتر شد به گونه ای که اخیرا 
خبر پیوستن 6 کشور دیگر اروپایی علاوه بر 3 کشور آلمان، فرانسه و 
انگلیس به این سامانه منتشر شده است. با همه اینها البته اینستکس 
هنوز در مراحل ابتدایی خود قرار دارد و چنانکه مقامات دولتی اعلام 
کرده اند بدون دربرگیری فروش نفت ایران و بازگشت پول آن عملا 

کارآیی خاصی برای کشورمان نخواهد داشت.
همه در دولت مخالفند جز ظریف! ■

همتی نخستین عضو دولت روحانی نیست که نسبت به کارآیی 
نداشتن اینستکس موضع می گیرد. حسن روحانی اوایل تیرماه 
امس��ال و تنها چند روز مانده به اجرای گام دوم کاهش تعهدات 
هسته ای ایران، اینستکس را به دردنخور نامید. او که در جلسه هیات 
دولت سخن می گفت، سازوکار مالی اروپایی ها )اینستکس( را تنها 
اقدامی نمایشی دانست و افزود: امروز اینستکس تنها سازوکاری 
بدون پول است و اینستکس توخالی به هیچ دردی نمی خورد اما 
اگر اینستکس فعال شده و پول فروش نفت ایران به آنها به واسطه 
آن حاصل شود با وجود ایرادات آن، می توان تا حدی آن اقدام را 
قبول کرد. وزیر نفت نیز تیرماه امسال در اظهارنظری به پاسخگو 
نبودن اینستکس اذعان کرد. بیژن زنگنه که برای نشست اوپک به 
وین رفته بود، در بدو ورود به هتل کوبورگ، در جمع خبرنگاران 
اذعان کرد: اگر اینستکس را به عنوان یک عملیات در نظر بگیرند، 
ب��دون واریز مطمئن پول ب��ه آن یا با واریز 4 - 3 میلیون دلار یا 
یورو، این سازوکار پاسخگو نیست؛ باید پول نفت به آن واریز شود.

دبیر ش��ورای عال��ی امنیت ملی دیگر مق��ام دولتی بود که 
البته بدون نام بردن از اینس��تکس، رویکرد برجامی اروپایی ها 

در قبال ایران را زیر س��وال برد. علی ش��مخانی تیرماه گذشته 
طی یادداشتی با اشاره به بدعهدی  های طرف  های اروپایی برجام 
نوشت: با گذشت یک سال از خروج آمریکا از برجام و »صبر« ایران 
برای فرصت دادن به دیپلماسی، کشورهای اروپایی نشان دادند 
اگرچه در کلام، مواضع متفاوتی نسبت به آمریکا اتخاذ می کنند 
اما در عمل به تقویت بردارهای فشار واشنگتن علیه ایران یاری 
رس��اندند. اروپا تاکنون حاضر نشده هیچ هزینه ای برای نجات 
برجام که دس��تاوردی تاریخی برای این اتحادیه است پرداخت 
کند و به نظر می رسد از تداوم شرایط موجود که ثمره آن، فشار 
آمریکا به ایران و بهره برداری سیاسی و امنیتی اروپا از آن است، 
احساس رضایت می کند. بدون شک، بیانیه اخیر وزرای خارجه 

3 کشور اروپایی و بازی تحریمی ترامپ، 2 روی یک سکه است 
که نقوش آن پس از گذشت یک سال از گفت وگوهای بی حاصل 
با اروپا بیش از پیش در حال نمایان  شدن است. انتقاد و اعتراض، 
رویکرد غالب مقامات دولتی در قبال اروپا و اینستکس طی 2۰ 
ماه گذشته بود، با این حال یک صدای متفاوت از دولت درباره 
اینستکس تعجب همگان را برانگیخت. محمدجواد ظریف دهم 
تیرماه امسال در اولین اظهارنظر رسمی خود پس از اعلام عملیاتی 
شدن سازوکار مالی اینستکس در ادعایی عجیب این کانال مالی را 
دارای اهمیتی استراتژیک خواند. او در این باره گفت: »اینستکس 
اگرچه پاسخی به تعهدات اروپایی ها و خواست ایران نیست اما یک 
ارزش استراتژیک و راهبردی دارد و آن این است که نزدیک ترین 

متحدان آمریکا در روابط اقتصادی خود در حال فاصله گرفتن 
از آمریکا هستند!« ظریف البته یک بار دیگر نیز تلاش کرده بود 
بدقول��ی اروپایی ها برای جبران تبعات خروج آمریکا از برجام را 
توجیه کند. آذرماه سال گذشته و در شرایطی که انتقادات به 3 
کشور اروپایی برای راه اندازی نکردن سازوکار ویژه مالی موسوم 
به SPV بالا گرفته بود، ظریف در اظهارنظری عجیب مدعی شد: 
»با توجه به اینکه آمریکایی ها به محض اطلاع پیدا کردن از هر 
تحولی می خواهند مانع اجرای آن شوند، اروپایی ها می خواهند 
این مرحله را به صورت محرمانه دنبال کنند تا به نتیجه برسند. 
بنابراین خودش��ان این مرحله را به ص��ورت مخفیانه پیگیری 
می کنند و وقتی به نتیجه رسیدند اعلام می کنند«. البته خود 
ظریف نیز چند ماه بعد به نافرجامی مذاکرات با اروپا پی برد و 
اذعان کرد 3 کشور اروپایی حتی به یک درصد تعهدات خود در 

قبال ایران نیز عمل نکرده اند.
لزوم تعریف پیوست اقتصادی مذاکرات ■

ابراز ناامیدی 2 مقام اقتصادی )سیف و همتی( از نتایج اقتصادی 
2 پروژه اصلی دولت روحانی یعنی برجام و مذاکرات اروپایی که 
برای اولی 3 س��ال و برای دومی حدود 2 س��ال زمان صرف شد، 
نشان می دهد برخلاف فضاسازی های دولتی پیرامون آورده های 
اقتصادی مذاکره با غرب، این رویکرد هیچ صرفه اقتصادی برای 
کشور و مردم نداشته و لازم است دولت به تجدیدنظر در مسیر 
خود بپردازد. این موضوع بویژه درباره اظهارات اخیر همتی، اهمیتی 
دوچندان می یابد، چرا که ایران تا چند روز دیگر باید گام پنجم 
کاهش تعهدات هسته ای خود را بردارد و از آنجایی که 4 گام قبلی 
نتوانس��ته اروپایی ها را برای انجام تعهدات شان مجاب کند، لازم 
است در گام پنجم اقدامی قاطع در دستورکار قرار گیرد؛ اقدامی 
که بازخورد آن در اروپا »صرفا حرف« نبوده و به دس��تاوردهای 

ملموس برای کشور و مردم منجر شود.

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به عدم امکان واریز درآمد فروش نفت در سامانه اروپایی پشتیبان تجارت با ایران:

اینستکس فقط حرف است

ارتش سقوط جنگنده میگ۲۹ را تأیید کرد
روابط عمومی ارتش با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: یک فروند جنگنده میگ29 نیروی هوایی ارتش در منطقه عمومی شمال غرب کشور 
 و در حین اجرای ماموریت دچار سانحه شد. این جنگنده روز گذشته در حین پرواز عملیاتی در منطقه عمومی شمال غرب کشور 
و در ارتفاعات سبلان دچار سانحه شد«.

پنجشنبه 5 دی 13۹8
وطن امروز     شماره ۲8۲6

دفتر رحیم پورازغدی خواستار انتشار متن ۲ جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی شد

           انتقاد نسبت به ماشین سرکوب بنفش
:FATF احمد توکلی و مصطفی میرسلیم با اشاره به تلاش های دولت برای پیوستن به

مجمع با پیوستن به FATF مخالفت خواهد کرد
درس��ت در روزهایی که بحث ه��ا پیرامون حرف های 
ردوبدل شده بین »حسن رحیم پورازغدی« با رئیس جمهور 
در جریان 2 جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی بالا گرفته 
بود، بازنشر تقطیع شده بخشی از سخنان وی در برنامه »بدون 
توقف« س��ال 96 در فضای مجازی واکنش های زیادی را 

به همراه داشت. بر همین 
اساس دفتر ایشان با انتشار 
اطلاعی��ه ای پیرامون این 
فایل انتشاریافته اعلام کرد 
»پس از حذف »سؤالات« و 
تغییر »تاریخ« این سخنان 
ک��ه خ��ود به تنهایی یک 
تحریف و جعل واضح است، 
وانمود کردند که س��خن 

ایشان، اخیراً و پس از اغتشاش بنزین و درباره معترضان به 
مدیریت ناکارآمد کنونی، گفته شده است«.

در ادامه اطلاعیه مذکور با اشاره به دستور رئیس جمهور 
برای محرمانه ش��دن صوت و متن جلس��ه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی آمده است: »به راستی چرا همکاران ستاد 
رسانه ای ریاست جمهوری به جای انتشار بدون تصرف »متن 
کامل گفت وگوهای 2 جلسه تاریخی »شورای عالی انقلاب 
فرهنگی«، که ظاهرا به دستور شخص رئیس جمهور، متن 
و صوت هر 2 جلس��ه محرمانه ش��ده و تنها نسخه آنها را 
حتی در اختیار اعضای شورا و دبیر شورا نیز قرار نمی دهند، 
بازی انحرافی نش��ر اتهام »طرفداری از خشونت«، به جای 
نقد »بی کفایتی های منجر به خشونت« را راه انداخته اند؟«

اما در بخش دیگری از این اطلاعیه با اش��اره به علت و 
انگیزه این اقدام آمده است: »منشأ این جعل و تحریف، باید 
صراحت موضع گیری جناب رحیم پور در ش��ورای انقلاب 
فرهنگی خطاب به آقای روحانی باشد که شدیدا سانسور 
می شود. یکی از اعتراضات ایشان به آقای روحانی در جلسه 
شورا این بوده است که چرا به شعور و حقوق مردم احترام 
گذارده نمی شود؟ مردم چگونه حق قانونی و شرعی اعتراض 
به مسؤولان را طبق قانون اساسی، اعمال کنند؟ چرا به مردم 
»مکررا« دروغ گفته می شود؟ چرا به وظایف قانونی به درستی 
عمل نمی شود و کسی پاسخگو نیست؟ چرا طرح تشکیل 
»خانه های ملی گفت وگوی آزاد« در همه شهرهای کشور که 
پیشنهاد آن توسط آقای رحیم پور در دهه گذشته داده شد و 
در شورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب شد و بهترین بستر 
قانونی برای اعمال اصل 27 قانون اساسی نیز هست هرگز 

اجرا نشد و نمی شود؟ چرا مردم را عصبانی و به آنان توهین 
می کنند و س��پس به ضد انقلاب و سرویس های دشمن، 
اجازه موج سواری و خش��ونت و قتل می دهند؟! جوانان و 
خانواده ها را به مسؤولان بی اعتماد و از آینده مأیوس کرده اید، 
دست ش��ان به شما نمی رسد و کسی هم پاسخگو نیست! 
چرا میان برخی مسؤولان 
ب��ا مردم، ش��کاف افتاده و 
تدبیری دیده نمی ش��ود؟ 
چند سال »توکل صادقانه« 
بر آمریکا و »توسل عارفانه« 
به انگلیسی ها جواب عکس 
داده، همه چیز را منوط به 
ترحم دش��من و ناشی از 
تحریم و سپس تحریم ها را 
نتیجه مقاومت و عزت طلبی دانستن، زندگی اشرافی بعضی 
مسؤولان و خانواده های شان و خبر مفاسد اقتصادی بی سابقه 
در کشور، تبدیل انبوه دیپلم بیکار به فارغ التحصیلان بیکار 
و عدم اجرای بسیاری مصوبات همین شورا و متقابلا اجرای 
غیرقانونی و گاه مخفیانه دستورالعمل های نهادهای غربی 
چون 2۰3۰ و کنوانس��یون های ضدخانواده و اخلاق ستیز 
و تعطیلی مکرر ش��ورا )امسال تنها 5 یا 6 جلسه تشکیل 
شده بود( و تبدیل جلسات آن به مجلس سخنرانی به جای 
گفت وگوی انتقادی و به طور کلی آثار دیپلماتیک، اقتصادی و 
اجتماعی رویکرد ضعیف، غیرمردمی و لیبرال از نوع روستایی، 

جامعه را عصبانی کرده و همه را رنج می دهد«.
در ادامه این اطلاعیه آمده اس��ت: »در آن جلسه، آقای 
روحانی ادعا کردن��د اوضاع کاملا آرام بوده و بیانیه برخی 
مراجع تقلید و نمایندگان مجلس، باعث آغاز اغتشاشات 
ش��ده و ماجرا اصولا کار تروریس��ت ها و خرابکاران بود و 
به سرعت هم تمام شد. آقای رحیم پور این اتهام به مراجع 
تقلید را رد و تصریح کرد که ماجرا به هیچ وجه بی اهمیت 
نبود، بلکه ده ها کش��ته و صدها میلیارد خسارت و بی آبرو 
شدن کشور در سطح رسانه های جهان و اعتمادسوزی در 
داخل کشور، هزینه های سنگین و غیرقابل جبران است و 
باید ساده اندیش��ی ها و ناکارآمدی ها را علاج کنیم، باید با 
مردم صادق باشیم و دیگران را مقصر نخوانیم. اینک بعضی 
اعضای تیم رسانه ای ریاست جمهوری، به جای انتشار مفاد 
2 جلسه تاریخی شورا، و اصلاح ناکارآمدی ها که اینک از 
همه پنجره ها به وضوح دیده می شود جای شاکی و متهم 

را عوض کرده اند«.

»من به طرفداران پیوس��تن به این معاهده بین المللی 
قویا می گویم؛ اگر در شرایط فعلی رأی گیری شود، مجمع 
تشخیص مصلحت نظام حتماً با پیوستن جمهوری اسلامی 
به FATF مخالفت خواهد کرد«. این جمله ای بود که احمد 
توکلی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و نماینده سابق 

م��ردم ته��ران در مجلس 
شورای اس��لامی پیرامون 
مواجهه این مجمع با طرح 
 FATF پیوستن ایران به
به زبان آورد تا بار دیگر بر 
اجم��اع مجمع برای قبول 
نک��ردن این ط��رح تاکید 

کرده باشد.
در گفت و گویی  توکلی 

که تس��نیم آن را منتش��ر کرده است با اشاره به حدس و 
گمان هایی که ای��ن روزها درباره تصویب یا عدم تصویب 
پیوس��تن ایران به FATF در مجمع تشخیص مصلحت 
مطرح می شود، اظهار داشت: این درست نیست که عده ای 

از احتمال رأی  مثبت آوردن این موضوع خبر می دهند.
وی در پاس��خ به این سؤال که دلیل فرسایشی شدن 
بررسی مسأله FATF چیست، گفت: آقای روحانی اواخر 
س��ال پیش از طریق آقای دژپس��ند، وزیر اقتصاد، پیغام 
فرس��تاده ب��ود که برای رأی گیری بر س��ر FATF فعلا 
دست نگه  داریم. همچنین آقای مجید انصاری هم خواست 
تصمیم گیری را عقب بیندازیم، چون آنها می دانس��تند 
در ص��ورت رأی گیری، رأی مجمع به این موضوع منفی 
خواهد بود. توکلی همچنین ادامه داد: گروهی می گویند 
»اگ��ر دولت در اختیار اصولگرایان بود، تا به حال مجمع 
برای پیوس��تن به FATF رأی مثبت داده بود«، که در 
جواب باید گفت چنین برداش��ت هایی غلط اس��ت. من 
نمی دانم چطور این دروغ ها را می گویند و 43 نفر از اعضا 
را به بی دینی متهم می کنند. اساسا مسأله به این مهمی 
را نباید وارد رقابت های سیاس��ی کنیم و چنین مواضعی 
بگیریم. کارشناس اقتصاد افزود: عقب افتادن تصمیم گیری 
بر س��ر FATF به این دلیل است که در برخی مسائل و 
موضوعات مراعات می کنیم و مهم نیست که در ماه دهم 
یا آخر سال باشیم. احمد توکلی در پایان صحبت هایش 
گفت: متأسفانه گروهی همه بحث های مهم را به سیاست و 
سیاسی کاری ربط می دهند. FATF موضوع بسیار مهمی 
است که برای تصمیم گیری حتما باید تمام جوانب را در 

نظر بگیریم و این طور نیست که هر کسی به دلیل تعلقات 
جناحی و سیاس��ی درباره این موضوع مهم موضع گیری 

کند و مطالبه ای داشته باشد.
اما مخالفت اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
پیوستن ایران به FATF به توکلی محدود نماند و مصطفی 
میرسلیم نیز در گفت وگو 
با فارس، با اشاره به لایحه 
بودجه پیشنهادی و گواهی 
آن بر شرایط سخت دولت 
گفت: رفع این مش��کل با 
نیازمند  داخل��ی  رویکرد 
مراجع��ه به مردم و کمک 
گرفت��ن از آنه��ا چه برای 
سرمایه گذاری و چه برای 
تعدی��ل توقعات عمومی با هدف خروج از رکود اس��ت و 
اینها مستلزم اعتماد مردم به دولت است و چنان اعتمادی 
با س��ابقه مکرر بدقولی ها، ناکارآمدی ها و ضعف ها، بعید 
به نظر می رس��د. میرسلیم در عین حال افزود: اما راه حل 
دیگری که دولت به آن امید بسته بود و هنوز به آن متمایل 
اس��ت، رویکرد به خارج ب��رای چاره جویی تحریم ها و نیز 

سرمایه گذاری خارجی است.
وی در پاس��خ به این سوال که آیا FATF در برطرف 
شدن تحریم ها و بهبود معیشت مردم نقش مثبتی دارد؟ 
تصریح کرد: هیچ یک از اصحاب دولت و مدافعانش تضمین 
نمی کنند که پذیرش FATF تحریم ها را برطرف کند و 
موجب بهبود شرایط معیشتی مردم شود ولی نتیجه طبیعی 
آن میثاق ها و اقدامات مالی است که پیوستن به آن، آگاه 
کردن دشمن از روش هایی است که ایران برای جبران آثار 
تحریم ها در چند سال گذشته اتخاذ کرده و این نتیجه ای 
است که آمریکا پیگیری می کند تا قدم بعدی، یعنی افزایش 
فش��ار بر ما را بردارند و به قول معروف اشک کباب باعث 

طغیان آتش می شود.
میرس��لیم در پایان افزود: با توجه به اینکه مجلس بر 
مصوبه خود به رغم مخالفت شورای نگهبان اصرار ورزیده، 
موضوع برای بررسی در مجمع تشخیص مصلحت مطرح 
شده است. در شکل کنونی بعید است دولت و نمایندگان 
مجلس بتوانند دوسوم آرای مجمع را برای تصویب آن لوایح 
به دس��ت آورند. البته مجمع می تواند راه حل های دیگر را 
نیز برای رسیدن به تشخیص مصلحت بررسی کند و این 
موضوعی است که در حال حاضر در دست بررسی است.

    خاطره »تقریباً هیچ« زنده شد  
اگر برجام و برجام اروپایی را 2 پروژه اصلی دستگاه سیاست 
خارجی در دولت روحانی بدانیم، اظهارنظر اخیر همتی پیرامون 
اینس��تکس از جهات متعددی یادآور اظهارنظر رئیس سابق 
بانک مرکزی درباره برجام است. فروردین ماه 95 در شرایطی 
که مقامات بلندپایه دولتی از همان لحظات اولیه اجرای برجام، 
رفع موانع بانکی با گشایش ال سی و اتصال به سوئیفت جهانی 
را به مردم و فعالان اقتصادی خبر دادند، رئیس کل وقت بانک 
مرک��زی ایران در مصاحبه با بلومبرگ به صراحت اعلام کرد: 

برجام تاکنون »تقریباً هیچ« دستاورد اقتصادی برای ایران نداشته است. پایگاه اینترنتی بلومبرگ در این باره نوشت: آقای سیف 
گفته است ایران 3 ماه بعد از اجرایی شدن برجام، توان دستیابی به 1۰۰ میلیارد دلار دارایی ضبط  شده اش در خارج از کشور 
را نداشته و برای پرداخت صورتحساب هایش در مبادلات خارجی به دنبال راهی برای استفاده از دلار است. رئیس وقت بانک 
مرکزی ایران اضافه کرد: »با آنکه قرار است سپرده های ایران در بانک های خارج از کشور قابل دسترس باشد، بانک های اروپایی 

کماکان نگران نقض قوانین آمریکا و مواجه شدن با جریمه های سنگین این کشور هستند«.


